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FAMILIES OF GALOIS REPRESENTATIONS
AND SELMER GROUPS

Joël BELLAÏCHE & Gaëtan CHENEVIER

Abstract. — This book presents an in-depth study of the families of Galois repre-
sentations carried by the p-adic eigenvarieties attached to unitary groups. The study
encompasses some general algebraic aspects (properties of the space of representations
of a group in the neighbourhood of a point, reducibility loci, pseudocharacters), and
other aspects more specific to Galois groups of local or number fields. In particular,
we define and study certain deformation functors of crystalline representations of the
absolute Galois group of Qp, namely trianguline deformations, which are naturally
associated to the families above. As an application, we show how the geometry of
these eigenvarieties at “classical” points is related to the dimension of certain Selmer
groups. This, combined with conjectures of Langlands and Arthur on the discrete
automorphic spectrum of unitary groups, allows us to prove, amongst other things,
new cases of the Bloch-Kato conjectures (in any dimension).

Résumé (Familles de représentations galoisiennes et groupes de Selmer). — Ce livre
présente une étude approfondie des familles de représentations galoisiennes portées
par les variétés de Hecke p-adiques des groupes unitaires. Cette étude comprend des
aspects algébriques généraux (propriétés de l’espace des représentations d’un groupe
au voisinage d’un point, lieux de réductibilité, pseudo-caractères), et d’autres plus
spécifiques aux groupes de Galois des corps locaux ou des corps de nombres. Nous
définissons et étudions notamment certains foncteurs de déformations des représen-
tations cristallines du groupe de Galois absolu de Qp (déformations triangulines)
qui sont naturellement associés aux familles ci-dessus. En guise d’application, nous
montrons comment la géométrie de ces variétés de Hecke aux points « classiques » est
reliée à la dimension de certains groupes de Selmer. Ceci, conjugué aux conjectures
de Langlands et Arthur sur le spectre automorphe discret des groupes unitaires, nous
permet entre autres de démontrer de nouveaux cas des conjectures de Bloch-Kato
(en toute dimension).

© Astérisque 324, SMF 2009
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